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پوپولیسم خواهیم بود؟آیا در انتخابات چهاردهم شاهد 
در حــوزه اقتصــاد، بیانــی از 
نابرابری گســترده تحت عنوان 
شعار چهار درصدی ها در گفته 
یك کاندیدا یا در حوزه فرهنگ، 
جداکــردن زن و مرد در خیابان ها توســط 
کاندیدای رقیــب و... از نمونه های آن بود. 
آنان با این گونه شعارها، حس نفرت و ترس 
را از روی کار آمــدن طــرف مقابل افزایش 
داده و شــوق به بهبود اوضاع را در صورت 
روی کارآمــدن خود ایجــاد می کنند و در 
نهایت بر موج احساســات سوار می شوند. 
با وجــود این، کاندیداهای پوپولیســت، به 
محدودیت های حاکم مانند محدودیت های 
قانونــی و رایــج، محدودیت هــای مالی، 
محدویت های بین المللی و مانند آن توجه 
ندارنــد. همچنیــن راه حل های ســطحی 
و مردم پســند می دهند. هیچ ســازوکاری 
برای تحقق وعده هــای تخیلی و توخالی 
خــود ندارند. آنان هیــچ تحلیل عمیقی از 
مشکلات کشور ارائه نمی دهند. نتیجه آن 
در صورت پیروزی آنها، افزودن مشــکلات 
کشور و تعمیق بحران هاســت. در شرایط 
کنونی از ســویی زمینه بــرای حرکت های 
پوپولیســتی فراهم اســت. رکــود تورمی، 
زندگی اقتصادی مردم را به شــدت تحت 
تأثیر قرار داده است. سیاست های ناکارآمد 
دولت ســیزدهم، فشــار بر زندگی مردم را 
بیشــتر کرد. نرخ ارز در این سه سال بیش 
از ۱۶۰ درصد رشــد داشــته، طبقه متوسط 
ریزش بیشــتری نســبت به گذشته داشته، 
طبقــات محروم فشــار بیشــتری را حس 
می کنند و انواع ناترازی های تجاری، بانکی 
و بودجه ای نیز به اقتصاد فشار آورده است. 
از سوی دیگر دولت سیزدهم وعده داد که 
گشت ارشاد را تبدیل به گشت ارشاد مدیران 
کند؛ امری که تحقق نیافت و مردم در حوزه 
نیز دچــار محدودیت های  ســبك زندگی 
بیشتری شــدند. هنر در این دوران بیشتر از 
گذشته دچار محدودیت شــده، فیلترینگ 
و  ناامیــدی  ازایــن رو   . و...  شــد  بیشــتر 
بی اعتمادی بر فضای عمومی کاملا مشهود 
بود که نتیجه آن در مشــارکت مردم در دو 
انتخابات گذشــته قابل مشــاهده بود. این 
حجم از بی اعتمادی و ناامیدی احتمال سر 
بر آوردن یك پوپولیسم دیگر را در کشور به 
وجود می آورد. مطالعات تجربی کشورهای 
مشــابه نیز این امر را تأیید می کند. با وجود 
این، دو نکته موجب شده است که احتمال 
وقوع پوپولیســم در ایــن انتخابات کاهش 
یابــد؛ اول یك توافق نانوشــته بر عدم نقد 
جدی دولت ســیزدهم، به ویژه با توجه به 
حادثه تلخ سقوط هلیکوپتر مرحوم رئیسی 
که امکان مانور حرکت های پوپولیســتی را 
محدود می کند. دوم ســرخوردگی شــدید 
قشــر خاکســتری که امروز درصــد قابل 
اعتنایی از مردم را تشــکیل می دهند. آنان 
پــس از اتفاقــات ســال ۸۸، تجربه چند 
صندوق انتخابات را داشــتند که مشارکت 
بالای انتخابات هــای ۹۲ و ۹۶ را رقم زدند. 
اما نتایج آن شد که شد. ازاین رو آنان اکنون 
از صندوق ناامید هستند، زیرا درك بیشتری 
نسبت به گذشــته از ساختار سیاسی کشور 
دارند. این درك موجب شــده تا گروه هایی 
عبور کنند و به ویژه پس از اعتراضات ســال 
۱۴۰۱ به انفعال روی آورند. اما گروهی دیگر 
از این قشــر، اگر به عرصــه انتخابات وارد 
شــوند، با درك محدودیت های ســاختاری 
آشــکار و پنهان و به امیــد بهبودی معین 
و شــاید کوچك و متوقف کردن ریلی که از 
دید آنان برای کشور بسیار خطرناك بود، به 
صندوق هــای رأی روی می آورند. از این رو 
فریب شعارهای پوپولیستی را نمی خورند. 

باید دید که کدام وجه غلبه می کند.

بهتر برای جمهوری و زندگی کمی 
آنــان کــه شــعارهای خیلی 
بزرگ می دهند و ادعا می کنند 
همه چیــز به راحتی درســت 
می شــود؛ برای جمهــوری و 
زندگــی کمی بهتر یا سیاســت و جامعه و 
اقتصــاد نمی داند یا دروغ می گوید و فریب 

در کار اوست.
۴- کارنامــه دولت هــای اصولگــرا در 
کشــور معلوم اســت. نمره قبولی و قابل 
دفاعی به جــا نگذاشــته اند. در انتخابات 
پیش رو، مســعود پزشــکیان تنها نامزدی 
است که به طیف اصولگرایان تعلق ندارد. 
حضور او به خاطر هویت و تفکر و صداقت 
و ســلامت و ســوابق مدیریتــی اش که از 
کارنامه تقریبا ۳۰ ساله اش می شود دریافت، 
به انتخابات این دوره برخلاف دوره گذشته 
تا اندازه ای رنگ و بوی انتخابات داده است. 
کسی که شاید بتواند جمهوری را محفوظ 
بدارد و کشــور را از لبه پرتگاه تا حدی دور 

کند و زندگی را کمی آسان تر.

برای خدمات رسانی به زائران اربعین حسینیاستفاده حداکثری از ظرفیت مناطق آزاد 
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در اولین جلســه ســتاد 
اربعین مناطق آزاد بر اســتفاده حداکثری از ظرفیت های این مناطق برای 
خدمات رسانی به زائران اربعین حسینی تأکید کرد. حجت  اله عبدالملکی در اولین 
جلسه ســتاد اربعین حســینی که به صورت ویدئو کنفرانس ( بر خط) با مدیران 
عامل دیگر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در منطقه آزاد اروند برگزار شــد، ضمن 
اشاره به اهمیت پیشرفت اقتصادی با فرهنگ دینی و اسلامی، اظهار کرد: حرکت 
اربعین،  پیام ناب انقلاب اســلامی را به جهانیان معرفی می کند و نیاز است برای 
تقویــت آن از همه ظرفیت ها اســتفاده کــرد. وی مستندســازی فعالیت های 
انجام  گرفته در ایام اربعین حسینی جهت گزارشگری را یک اقدام ضروری توسط 
مناطق آزاد دانســت و گفت: باید با جدیت اقدامات خلاق و نوآورانه برای انجام 
رویدادهای فرهنگی در ایام اربعین حسینی فراهم و اطلاع رسانی در ابعاد وسیع 
انجام شود. نماینده ویژه رئیس جمهور در مناطق آزاد  تصریح کرد: برای اینکه این 
حرکت بزرگ فرهنگی برای آیندگان باقی بماند، می بایست هم افزایی بین مناطق 
آزاد ایجاد شود و برای اقدامات پیش رو منتظر دستگاه های اجرائی دیگر نباشند. 
عبدالملکی با بیان این مهم که هر تکلیف و مصوبه ای که ســتاد مرکزی اربعین 
برای مناطــق آزاد در نظر بگیرد قابل اجرا خواهد بود، گفت: با توجه به وظایف 
مشخص شــده، تصمیماتی که دیگر دســتگاه  های اجرائی بــدون اطلاع مدیران 
مناطق آزاد برای آنها اتخاذ کنند، پذیرفته نخواهد بود و این تصمیمات نمی توانند 
لازم الاجرا باشند. وی خدمات رسانی حداکثری به زوار را بسیار مهم ارزیابی  و بیان 
کــرد: همه مناطق آزاد باید نســبت به تعداد تردد زوار ابا عبداالله الحســین(ع) 
برآورد سالانه داشته باشند. دبیر شورای عالی مناطق آزاد ضمن اعلام این خبر که 
در ســال گذشــته شــش میلیون زائر از گذرگاه های مرتبط با اربعین حسینی در 
مناطــق آزاد تجاری و صنعتی کشــور عبور کرده اند، خاطرنشــان کــرد: باید از 
هم اکنون برنامه ریزی های لازم برای تهیه مایحتاج ضروری جهت پذیرایی هرچه 

بهتر از زوار، در دستور کار همه مناطق قرار گیرد.

رویکرد جدید قوانین در عوارض آلایندگی
ایسنا: مدیــرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت محیط  زیست گفت: در 
قوانین جدید پایش و نظارت بر واحدهای صنعتی که ابلاغ شده و به عنوان 
عوارض آلایندگی شــناخته می شــود، درباره واحدهای نفتی به ویژه پتروشــیمی 
رویکرد متفاوتی دارد و باید روال جدید در این مجموعه ها اجرا شود و این موضوع 
را رعایت کنیم. احمد طاهری در نشســت تخصصی رؤســای محیط زیست گروه 
صنایــع خلیج فارس کــه دیروز در ماهشــهر برگزار شــد، اظهار کرد: شــهادت 
رئیس جمهور محبوب و محیط زیســتی کشورمان را تسلیت عرض می کنم. شهید 
رئیسی در آخرین روزهای حیات خود در شورای عالی محیط زیست حضور پیدا کرد. 
یکی از اهداف و مواردی که ســال ها در ســازمان حفاظت محیط زیست در بحث 
پایش پیگیری شــد اما به دلیل نداشتن پشتوانه و حمایت قانونی، روی زمین مانده 
بود که با تصمیم قاطع شــهید رئیسی به نتیجه رســید بنابراین با حمایت شهید 
رئیســی بحث ارجاع کار در خوداظهاری در پایش مصوب شد و امسال به صورت 

کامل برای واحدهای مختلف از جمله واحدهای پتروشیمی اجرا خواهد شد.
مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت محیط  زیست با تأکید بر لزوم کنترل 
آلاینده ها و لزوم جدیت بیشتر در کنترل این آلاینده ها، گفت: علاوه بر نظارت، وظیفه 
ما این است که اگر شرکتی در راستای کنترل آلودگی و انتشار آلاینده اقداماتی انجام 
دهــد، در چارچوب قانون از آن حمایت کنیم. طاهــری بیان کرد: در قوانین جدید 
پایش و نظارت بر واحدهای صنعتی که ابلاغ شــده و به عنوان عوارض آلایندگی 
شناخته می شود، درباره واحدهای نفتی به ویژه پتروشیمی رویکرد متفاوتی دارد و 
باید روال جدید در این مجموعه ها اجرا شود و این موضوع را رعایت کنیم. او عنوان 
کرد: در قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب سال ۱۳۸۷، واحدهای نفتی مشمول 
عوارض آلایندگی می شــدند و اگر واحدی نداشــتن آلایندگــی را ثابت می کرد، از 
فهرست عوارض آلایندگی خارج می شد اما در قانون جدید، واحدهای پتروشیمی 

هم مشابه واحدهای دیگر دیده شده اند و باید آلایندگی نداشتن خود را ثابت کنند.
او گفت: برای منابع انتشار آلایندگی حدودی مجاز داریم و باید بر اساس میزان 
انتشارات و انحراف از این حدود، نرخ عوارض محاسبه شود اما این موضوع درباره 
فلرها پیچیدگی بیشــتری دارد زیرا برای فلرها امکان پایش مســتقیم به وســیله 
تجهیزات ســنجش وجود ندارد و میزان عملکرد آن به صورت پیوســته نیست و 
تابع شرایط خاص یا اضطراری است بنابراین سعی کردیم با تعامل با شرکت ملی 
پتروشیمی و با همکاری وزارت نفت، وزارت کشور و وزارت بهداشت دستورالعملی 
برای پایش فلر ایجاد کنیم و شاید این رویکرد، کامل ترین رویکرد عادلانه ای باشد که 
تاکنون اجرا شده است. مدیرکل دفتر پایش فراگیر سازمان حفاظت محیط  زیست 
افزود: در مورد فلرها دنبال این هســتیم که میزان انتشــار آلودگی را در محاسبات 
بیاوریم. اســتانداردهای مرجع دنیا را بررســی کردیم و به این نتیجه رســیدیم که 
سیســتم پردازش تصویر که درباره فلر استفاده می شود، هر دو دقیقه یک بار یک 
تصویر از فلر به این سیســتم ارســال می کند و با توجه به مقدار دودکنندگی امتیاز 

داده می شود و بر اساس آن میزان دودکنندگی مشخص می شود.

زیان تعلل در واگذاری خودروسازان
اما آنچه مشــخص اســت این اســت که دیــر یا زود کشــورمان باید 
به سوی خصوصی سازی واقعی شــرکت های خودروسازی از جمله 
ایران خودرو برود، به عبارتی باید مدیریت خصوصی جایگزین مدیریت 
دولتی شــود، در غیر این صورت صنعت خودروسازی کشورمان مانند 
گذشته نمی تواند انتظارات مصرف کنندگان را پاسخ دهد و خود را با استانداردهای 
روز جهان منطبق کند. در واقع باید ساختار شرکت های خودروسازی را خصوصی 
کرد تا از طرفی امکان تصمیم گیری های عقلانی برای توسعه صنعت خودروسازی 
فراهم شــود و از طرف دیگر جلوی زیانده ترشدن این شرکت ها گرفته و آنها مانند 

همه شرکت های خودروسازی مطرح جهان سودآور شوند.
در همیــن زمینه چنــدی پیش رهبر انقلاب در دیــدار تولیدکنندگان و فعالان 
اقتصــادی تفاوت میان «دخالت» و «نظارت» دولت در رابطه با بخش خصوصی 
را تبییــن کرده و می گوینــد: «البته حمایت دولت لازم اســت، نظارت دولت هم 
لازم اســت. ضوابطی وجود دارد که باید این ضوابط رعایت بشود؛ چه کسی باید 
مراقبت کند؟ دولت. بنابراین نظارت دولت مطلقا قابل اغماض نیست؛ اما نظارت 
غیر از دخالت کردن است. من [...] شنیدم که در بعضی از شرکت هایی که دولت و 
بخش خصوصی شریك هستند، با اینکه سهم دولت سهم زیادی نیست، مدیریت 
در اختیار دولت اســت؛ به نظر من این منطق ندارد. از همان شــیوه های قانونی 
اســتفاده کنند، مدیریت را به خود مردم و به خود سهام داران شرکت ها بسپارند، 
اما نظارت بشــود.تعلل در واگذاری ایران خودرو به بخش خصوصی تنها بر انبوه 
بدهی، افزایش مطالبات مردمی، اســتمرار بحران خودروســازی، آشــفتگی بازار 
خودرو، افزایش حضور مونتاژکاران خودروساز خواهد افزود و بازنده نهایی، قشر 
ضعیف جامعــه خواهد بود که نیازمند دریافت خودروی ارزان قیمت با اطمینان 
از خدمات پس از فروش و تأمین قطعات هستند. بنابراین پرواضح است که تعلل 
واگذاری مدیریت از دولت به بخش خصوصی در صنعت خودرو تبعات ناگواری 
خواهد داشــت؛ برای نمونه می توان گفت همچنان بهره وری پایین خودروسازی 
در کشــور ادامه دار خواهد بود و ایــن امر به لحاظ اقتصــادی می تواند صنعت 

خودروسازی کشورمان را فلج کند.

در نشست بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان مطرح شد:

نوجوانان زاهدانی و مهارت افزایی شغلی
یادداشت خبر

جامعهجامعه

طرح مهارت افزایی شــغلی نوجوانان توســط بنیاد توسعه 
کارآفرینی در استان سیستان و بلوچستان برگزار شد. در نشست 
روز ۲۱ خرداد این طرح توسط شــیما غلامرضاکاشی، ارزیابی و 
ارائه شــد. کاشی درباره این طرح عنوان کرد: این طرح پژوهشی 
به بررســی هدف، شــیوه انجــام و نقاط ضعــف و قوت طرح 
مهارت افزایی می پردازد و آنهــا را ارزیابی می کند. طرح ناجیان 
با کمک خانه هدی در ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ برگزار شده که 
در این طرح در ۲۸ رشــته به فعالان در خانه هدی و نوجوانان 
ارائه شــد. در مرحله اول هدف این طرح تجربه کردن محیطی 
بیــرون از محله بود. از جهت رشــد و افزایش روابط اجتماعی، 
اعتماد به نفس و رشد فردی بنا شد این مهارت ها خارج از محله 
باشــد تا بچه ها از چند جهت بتوانند رشد کنند و فرصتی برای 
پیداکردن علاقه و اســتعداد خود پیدا کننــد. اینها اهداف طرح 
بوده که در ادامه به عملی شــدن این اهــداف پرداخته خواهد 
شــد. شــیما غلامرضاکاشــی در ادامه گفت: این گزارش از نوع 
ارزیابی سریع است. زمانی که طرح های توسعه ای از جنبه های 
مختلف توســعه در یک جامعه محلی اجرا می شود و بناست 
کــه ارزیابی بدون صــرف هزینه های ســنگین و در مدت کوتاه 
انجام شــود، از این نوع ارزیابی سریع استفاده می شود. برای این 
پژوهــش گفت وگوهای تلفنی با نوجوانان صورت گرفته که این 
تماس ها از طریق مجموعه ای از شــماره تلفن بچه هایی که در 
این دوره ها شــرکت کردند، شکل گرفته  است. هدف من این بود 
که نمونه گیری جامعی از نظر جنســیت و ســال شرکت داشته 
باشــم. بنابراین با اولین شرکت کننده در ســال اول تا آخرین نفر 
تماس گرفتم. در نهایت با ۱۴ دختر و ۱۴ پسر که در همه دوره ها 

حداقل یک نماینده داریم گفت وگو صورت گرفت.

نقاط قوت و ضعف اجرا
او در توضیــح نقاط ضعــف و قوت طرح 
گفت: اولین مســئله بچه ها برای شــرکت در 
کلاس هــا رفت و آمد بود، چراکه از دورشــدن 
از محله می ترسیدند. همچنین یکی از نگرانی 
خانواده هــا نیز رفت و آمد بچه هــا بود که در 
نهایت به این مسئله با وسواس زیادی پرداخته 
شد و بنا شد بچه ها سر ساعت خاصی با وسیله 
نقلیه ای که تهیه شــده بود بــه محل برگزاری 
کلاس برونــد و برگردنــد. عناویــن دوره ها با 
استفاده از نظرات داوطلبان انتخاب شد. برای 
انتخاب اســتادکار و اطمینان از این انتخاب دو 
نکته در نظر گرفته شــد، اســتادکارها از میان 
افراد کاملا معتمد و شناخته شــده باشند و در 

حین اجرا به صورت منظم و متنوع نظارت اتفاق بیفتد. کاشــی 
ادامه داد: نکته دیگر که ذیل مســئله اعتمــاد به نفس باید به 
آن اشــاره کنم درباره دختران بود. اساسا چشم اندازهای زیستن 
و انتخاب هایی که دختران بــرای زندگی آینده دارند فوق العاده 
محدود است و عمدتا به ازدواج خلاصه می شود اما بعد از این 
دوره خیلی از دختران می گفتند که به این نتیجه رســیدند که ما 
هم قادر به انجام کارهای دیگری جز ازدواج و خانه داری هستیم 
که از طریق آن می توانیم به اســتقلال مالی برسیم. نکته بعدی 
که به آن اشــاره کردنــد این بود که خیلــی از بچه ها می گفتند 
قبــل از این دوره ســاکت، کم حرف، خجالتــی و درون گرا بودند 
امــا بعد از دوره چون در محیطــی متفاوت با محیط های قبلی 
حضور داشــتند از لحاظ نوع ارتباطات اجتماعی به آدم دیگری 
تبدیل شدند. دختران در پاسخ به توضیح اجتماعی شدن گفتند: 
ما از جمع های مختلط می ترســیدیم، چراکه حتی در میهمانی 
خانوادگی نیز فضا جداســازی شده بود و ما از فضایی که در آن 
پســران حضور داشتند، حتی می ترســیدیم حرف بزنیم و تا حد 
امکان دوری می کردیم. در واقع تأکید کردند اجتماعی تر شــدیم 
به این معنا که دیگر از جایی که پسران حضور دارند نمی ترسیم.

هدف نهایی، ورود به بازار کار
هدف نهایــی این طرح البتــه به بازار ختم می شــد: هدف 
نهایی این طرح ورود به بازار کســب وکار بــود که در نهایت ۱۶ 
نفر از این بچه ها به طور موقت یا پیوسته موفق به کسب درآمد 
شدند. دوره های فوریت پزشکی، جلوبندی سازی، برنامه نویسی، 

قلاب بافی بلوچی و آشــپزی، دوره هایی بودنــد که درآمدزایی 
بیشــتری برای بچه ها داشتند. عواملی که باعث شد این دوره ها 
به لحاظ درآمدزایی موفق  تر باشد دوره هایی بود که استادکارها 
در آنهــا بعد از اتمــام آموزش نیاز به همکار داشــتند. بنابراین 

احتمال اینکه شخص بتواند مشغول کار شود بیشتر بود.

مشکلات و چالش هایی در اجرا
مجموعــه ای از بی نظمی هــا اتفاق افتــاد. یعنی بعضی از 
بچه هــا دوره ای را شــرکت کردند اما بعد از مــدت کوتاهی آن 
را رها کــرده یا گاهی غیبت می کردند. این رهاشــدگی که برای 
بعضــی از بچه ها اتفاق افتاد مهم تریــن عامل این بی نظمی ها 
بود. علت این اتفاق بر مبنای گفت وگو با بچه ها، علاقه نداشــتن 
به رشته بود. باید اشاره کرد مهم ترین احساس بی علاقگی حین 
دوره، ایــن بود که در بعضی رشــته های عملی به علت کمبود 
تجهیزات و زمان، بچه ها فرصت تجربه آموخته خود در کلاس 
را نداشــتند. دوره هایی که فرصت تجربــه آموخته را در اختیار 
بچه ها می گذاشت به مراتب انگیزه و علاقه آنها را بیشتر می کرد. 
مانند فوریت های پزشکی. به گفته او مشکل دیگر این بود که در 
بعضی موارد بچه ها در نقاطی از محله ساکن بودند که سرویس 
امکان رفت و آمد به آن نقطه را نداشت. به همین علت بنا بود 
که بچه ها در نقطه عبور پذیری جمع شوند تا به سرویس برسند 
امــا در مواردی بچه ها همکاری لازم را نمی کردند که در نتیجه 
کلاس را از دســت می دادند. خانواده ها برای برگزاری کلاس ها 
در صورت بودن ســرویس همراهــی لازم را داشــتند اما برای 
ورود به بازار کار به طور مســتقیم مانع بچه ها بودند که بتوانند 
کارهای خود را به فروش برسانند. یکی از عامل های رهاشدگی 
کار در بچه ها خانواده ها بودند. در همین راســتا عمده کســانی 
که به درآمد موقت رســیده بودنــد دختران و 
کســانی که به درآمد ثابت رسیده بودند پسران 
بودند. شیما غلامرضاکاشــی در نهایت افزود: 
آموزش ها نباید صرفا تئوریک باشــند و بچه ها، 
به خصوص دختران نباید بعد از دوره رها شوند. 
نکته دیگر اینکه امکانات اشتراکی برای بچه ها 
در نظر گرفته شود، مثل دوربین یا لپ تاپ. و در 
نهایت آموزش فضــای مجازی و ادمینی برای 
استفاده بهتر از مهارت های خود می تواند مؤثر 
باشــد. در کل ارزیابی مثبت بوده و در هر جایی 
از این طیف ابراز رضایت وجود داشته  است. اما 
اگر ســازوکارهایی قبل، حین و بعد از برگزاری 
دوره ها انجام شود پیامدهای مثبت بیشتری به 

وجود خواهد آمد.

 آخرین حضور علیرضا زاکانی قبل از مرخصی از شهرداری، 
حضور در مراسم رونمایی تاکسی های برقی بود، تاکسی هایی که 
برخی از آنها هنوز پلاک گذاری نشده و وضعیت وام دولتی آنها 
هم روشن نبود. برخی از اعضای شورای شهر تهران در تذکرات 
پیش از دستور از شــهردار تهران به خاطر ورود این تاکسی های 
برقی تشــکر کردند و نرجس سلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت 
شورای شــهر تهران هم آرزو کرد کاش همیشه انتخابات بود و 

عمل به وعده ها نزدیک می شد.
ناصــر امانی هــم آرزو کرد کــه گزارش هــا و فعالیت های 
شهرداری تهران بعد از انتخابات ریاست جمهوری در روز هشتم 

تیر متوقف نشود.
مهــدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شــورا هــم یادآوری 
کرد: تاکسی هایی که تحویل داده شــد، هیچ ارتباطی با قرارداد 
چیــن نداشــته و حاصــل پیگیــری وزارت صمت در راســتای 
نوســازی ناوگان فرسوده در سراسر کشــور است .درحالی که به 
نظر می رســید مدافعان شــهردار تهران در شورا تلاش می کنند 
رونمایی از تاکسی های برقی را تحقق وعده شهردار درخصوص 
برقی ســازی حمل ونقــل تهران جلــوه دهند، مقایســه اعداد 
اعلام شده نشان می دهد هنوز تا عملیاتی شدن وعده ها راه زیادی 
باقی مانده است. شــهردار تهران مهر سال ۱۴۰۲ قول ورود ۲۰ 

هزار تاکسی و ون برقی را به تهران داده بود.
محســن هرمزی، معــاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
تهران، به صحن شــورا آمد و گزارشی درخصوص شهرداری در 
حوزه حمل ونقل عمومی داد و گفت: برقی سازی اثر ۱۱ میلیارد 
دلاری در این زمینه خواهد داشــت و رقم بیــش از ۲۰ میلیارد 

دلار نیز در حوزه آلودگی هوا و کاهش ترافیک خواهیم داشت.
معاون شهردار تهران با بیان اینکه تکمیل خطوط ۶ و ۷ مترو 
همچنان در دستور کار قرار دارد و درصد پیشرفت در مترو نشان 
می دهــد که کار در حال انجام اســت و این در حالی اســت که 
اوراق مشــارکت سال گذشته، مرداد امسال به دست ما می رسد 
و مشکل نقدینگی حل خواهد شد، گفت: ایستگاه متروی میدان 
خراســان در شــش ماه اول ســال جاری افتتاح می شود و اگر 
شــورا بودجه ویژه برای منطقه ۲۰ اختصــاص دهد می توانیم 
دو ایســتگاه نیمه جنوبی خط ۶ را تا پایان سال تحویل دهیم و 
حفــاری ۲۲۰ متر از خط ۱۰ و عملیات احداث خط ۹ مترو نیز در 
این مدت انجام شده و امید است به زودی عملیات اجرائی خط 

۹ مترو نیز شروع شود.
او عکس هایی از اولین واگن چینی که در حال ساخت است 
و قرار است تا پایان ســال به ناوگان مترو اضافه شود در صحن 
شورا به نمایش گذاشت و گفت:  درباره واگن مترو تأکیدات زیادی 
داشتیم و همکاران ما به زودی باید به چین بروند تا ماکاپ اولیه 
واگن مترو را تحویل بگیرند و این «قطارنما» اســت که رونمایی 
کردیم، مبارک مردم تهران باشد و با این فرمان تا پایان سال اولین 
رام قطار طبق برنامه وارد تهران می شــود که «شماتیک» قطار، 

نهایی شده است.معاون شهردار تهران درباره وضعیت شرکت 
بهره برداری متروی تهران نیز با بیان اینکه از ابتدای سال تاکنون 
اورهال دو رام قطار ای ســی انجام شــده و اورهال یک قطار دو 
طبقه نیز در حال انجام بوده و روند کار رو به رشــد است، گفت: 
در حوزه اتوبوســرانی نیز در این ماه ۷۰ اتوبوس از شرکت عقاب 
و ۴۰ دســتگاه اتوبوس از اسنا دریافت کردیم و این روند در حال 
انجام اســت و تاکنون ۲۳۰ اتوبوس از شــرکت عقاب و بیش از 
۱۰۰ دستگاه از اسنا تحویل گرفتیم و سه هزارو ۹۱دستگاه فعال 

در خطوط داریم.
ســوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شــورای شهر تهران، پس 
از گزارش هرمزی به چالش این روزهای مســافران حمل ونقل 
عمومی پرداخت و گفت:  مسئله تهویه هوا در ناوگان حمل ونقل 
عمومی به ویژه اتوبوس و مترو بســیار مهم است، زیرا در فصل 
تابستان شــاهد گرمای هوا هســتیم که انتظار می رود معاونت 
حمل ونقل و ترافیک نســبت به فعال بــودن کولر در این ناوگان 
اقــدام جدی انجام دهد، شــهروندان نســبت بــه این موضوع 
گلایه مند هستند و عنوان می کنند که در صورت گزارش مسافران 
به راننده برای روشن کردن کولر اعلام می شود که نقص فنی دارد 
و باید تعمیر شــود. لذا از شهرداری به ویژه معاونت حمل ونقل 
می خواهم که این مسئله را به صورت ویژه با توجه به گرمای هوا 

در دستور کار قرار دهند.
در ادامه ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه شورای شهر، 
گفت:  اگر زیرساخت های برقی سازی ناوگان حمل ونقل در تهران 
آماده نباشد، بعد از مدتی دچار مشکل خواهیم شد؛ یعنی ۲۰۰ 
تاکسی فعال شده و هر ماه اضافه شود، اتوبوس برقی هم وارد 
شود اما ایستگاه های شــارژ برق مورد نیاز این سامانه را که قرار 
اســت با این حجم در تهران فعال شود، آیا پیش بینی کرده اند؟ 
کجاست و توســط چه مجموعه ای عملیاتی می شود؟ اگر این 
زیرســاخت ها آماده نباشد بعدا متوقف می شوند و مطلوب ما و 

شهرداری نخواهد بود.
او ادامه داد: دوم نحوه واگذاری تاکسی هاســت. ۲۰۰ تاکسی 
که به تاکســیرانان واگذار شده، واقعا واگذار شده یا امانتی دادند 
که فعلا حرکت کنند؟ اگر واگذار شــده، ایــن یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان که از ســه بخش تأمین  می شود یعنی یک بخش 
آورده تاکســیران، دوم وام شــهرداری و ســه وام از محل ماده 
۱۲ واقعا اجرائی شــدند؟ یعنی وزارت نفت به این ۲۰۰ نفر این 
مبلــغ را پرداخت کرده و وام ها پرداخت شــده یا هنوز در حال 
مذاکره اســت و تاکسی ها به شکل امانی راه افتادند و قرار است 
قراردادش را ببندند؟ اگر بعد از هشــتم تیر این کار متوقف شود 

مطمئنا نتیجه معکوس دارد.
او با اشــاره به مسئله پایانه شــرق گفت: سه سال است که 

قرار بوده پایانه شــرق تکمیل شــود. خواهش می کنم رونمایی 
نکنید و بگذارید کامل شــود و بعد افتتــاح و بهره برداری کنید. 
اگر رونمایی کنید و دو ماه متوقف باشــد، معلوم نیســت ظرف 
مدت دو ماه به بهره برداری برسد یا نرسد و این شائبه هایی ایجاد 
می کند. اجازه بدهید شرکت بهره برداری مترو آنجا را کامل کند و 
وقتی به صددرصد آمادگی رسید هر وقت باشد که افتتاح شود 
حتما دستاورد بزرگی برای شهرداری، شهردار تهران و معاونت 

حمل ونقل و ترافیک خواهد بود.
علی اصغــر قائمی، عضو کمیســیون حمل ونقل شــورای 
شــهر  گفــت: در طرح جامع ترافیک ســخن از ۷۰ تــا ۸۰ هزار 
دســتگاه تاکسی است؛ اما اعداد اعلام شــده کمتر است و اخیرا 
در مورد تراموا ســخن گفتند اما چه زمانی لایحه را به شــورای 
شــهر می دهند؟ و همچنین با ورود ۷۹۱ واگن، ظرفیت شرکت 

واگن سازی برای اورهال به چه میزان افزایش می یابد؟
اقراریان، عضو کمیســیون نظارت و حقوقی شورا هم گفت: 
۳۰۰ میلیون تومان شــهرداری، ۶۰۰ میلیون تومان را شرکت ها 
و مابقی را راننــدگان پرداخت می کنند که هزینه بالایی اســت 
و هزینه اســقاط خودرو های فرســوده باید پرداخت شود و اگر 
ایــن موضوع لحاظ نشــود، راننــدگان با چالش جــدی مواجه 

خواهند شد.
رئیس کمیته نظارت شورا  تأکید کرد: در این مورد کلان شهرها 
در اولویت هستند و این ناوگانی که در حال تحویل است؛ تداوم 
همان مسیری است که طی ادوار گذشته دولت با هدف نوسازی 
دنبال می کند. ولی ضرورت دارد به این مسئله نیز اشاره شود که 
مصوبه شــورا درخصوص قرارداد موسوم به چین تا این لحظه 
اعلام نظری از ســوی فرمانداری تهران و هیئت تطبیق دریافت 
نکرده اســت. گفته می شــود علت این امر عدم تکمیل مدارک 
بــوده؛ اما آنچه درخصوص این تاکســی ها باید مورد توجه قرار 
گیرد بهای خرید آنهاست که معادل یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تومان است که ۳۰۰ میلیون تومان از این میزان مربوط به وامی 
است که شهرداری تهران به رانندگان می پردازد. به همین ترتیب 
۶۰۰ میلیــون تومان هم مربوط به وامی اســت که خودروســاز 
می پردازد و ۴۰۰ میلیون تومان هم آورده رانندگان اســت که بر 
اساس محاسبات با این اوصاف هر راننده باید ماهانه ۱۸ میلیون 
اقســاط پرداخت کند که مبلغ بســیار بالایی است و در صورتی 
که کمک های لازم انجام نشود؛ رانندگان با چالش جدی مواجه 
خواهند بود. لذا درخواســت می شــود با در نظر گرفتن شرایط 
زندگی رانندگان تاکسی و میزان درآمد آنها، این موضوع به دقت 

دنبال شود.
در ادامه، مهدی چمران، رئیس شــورا بیــان کرد: اگر طرح 
اعطــای تســهیلات از ســوی وزارت نفت عملی نشــود؛ قطعا 
رانندگان در بحث خرید با مشــکل جــدی مواجه خواهند بود. 
امیدواریــم این مســئله در هیئت دولت پیگیری شــده و هرچه 

زودتر مرتفع شود.

استقبال شورای شهر تهران از تحقق یکی از وعده های شهردار تهران در زمان رقابت های انتخاباتی
برقی سازی در تهران واقعی بود ؟

ثنا یوسفی

کاشی: چشم اندازهای زیست دختران محدود است
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